

الجمهورية العربية السورية جامعة دمشق كلية الحقوق – قسم القانون العام

الرقابة السياسية على عمل وحدات الإدارة المحلية

رسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في القانون العام

إعداد الطالب

فايز جودت حربا

إشراف الدكتور

نجم الأحمد

الأستاذ في قسم القانون العام

2023-1444

ملخص البحث

لجأت غالبيّة دول عالمنا المعاصر إلى تطبيق نظام الإدارة المحليّة على أنها أسلوب لتوزيع الوظيفة الإداريّة، ويقتضي هذا النظام الإدارة المحليّة وجود ثلاثة أنواع من الرقابة التي تمارسها الوحدات المحليّة. الأولى تعرف بالرقابة الإداريّة، التي تنصب أساساً على أعمال وتصرفات الوحدات المحليّة وتصرفاتها، في حين تسمى الثاني الرقابة القضائيّة، وتهدف أساساً إلى الحفاظ على مبدأ المشروعيّة بالنسبة لأعمال الوحدات المحليّة. أما النوع الثالث من الرقابة فهو الرقابة السياسيّة، والتي تعدّ رقابة جوهريّة نظراً لوظائفها الحيويّة، فإنشاء الوحدات المحليّة، وتحديد استقلالها الإداري، والمالي، كل ذلك مرهون بالرقابة السياسيّة، وتمتد أيضاً إلى التحكّم في مضمون ووسائل الرقابة الإداريّة أيضاً عبر ما تقرر استحداثه وإلغاءه من تلك الوسائل.

وقد تناول هذا البحث الحالي الذي جاء تحت عنوان "الرقابة السياسيّة على عمل وحدات الإدارة المحليّة" الجوانب الحقوقيّة المتصلة بالرقابة السياسيّة على عمل الوحدات المحليّة، وعلى الأخص الرقابتين البرلمانيّة، والحزبيّة، بحسبان أنهما تحملان الطابع السياسي، وذلك كلّه انسجاماً مع مقتضيات نظام الإدارة المحليّة.

الكلمات المفتاحية: الإدارة المحلية، رقابة سياسية، رقابة برلمانية، رقابة حزبية.

Abstract

The majority of countries in today's world have resorted to the application of the local administration system as a method of distributing the administrative function. The local administration system requires three types of control exercised over local units.

The first is known as administrative control, which focuses mainly on the practices of local units. The second is called judicial control and is primarily aimed at preserving the principle of legality for the work of local units. The third type of censorship is political censorship, which is essential in view of its vital functions, as the establishment of local units and the determination of their administrative and financial independence where narrow or broad, are all subject to political control. It also extends to control over the content and means of administrative control through the means that it choses to develop or abolish.

This research, entitled "Political oversight of the functioning of local administration units", addressed the rights aspects of political oversight of the functioning of local units, in particular parliamentary and party oversight, considering that they were politicized, all in line with the requirements of the local administration system.

Damascus University

Faculty of Law

Department of Public Law



Political Oversight of the Work of Local Administration Units

A comparative study

Dissertation submitted to obtain a master's degree in public law

Ву

Fayez Jawdat Harba

Supervised By

Prof. Najm AlAhmad

Professor in the Department of Public Law